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از  گوناگون،  جملات  و  عبارات  با  تقلید  مراجع  بارها  تاکنون 
بر  و حتی  گفته  بانکی سخن  ستدهای  و  داد  برخی  بودن  ربوی 
حرام بودن آن فتوا داده اند ولی به قول آیت الله نوری همدانی 
»امروز  است:  گفته  ایشان  است.  نداشته  وجود  شنوایی  گوش 
از  بعضی  با دریافت  بانک ها و مؤسسات  از  بعضی  ما  در کشور 
عناوینی که مصداق ربا است در حال دریافت ربا هستند و مردم 
را بیچاره کرده اند هرچه هم می گوییم توجه نمی کنند. مردم به 
ما نامه می نویسند و استفتائی به ما می رسد ما هم می گوییم حرام 
البته گزارش می دهند ما درست  است اما گوش شنوایی نیست؛ 
کردیم ولی در عمل در حال انجام است و شاید هم علتش عدم 
نظارت باشد« حال مردم می گویند در چنین حالتی که مسئولان 
نمی کنند  عمل  و  توجه  تقلید  مراجع  فتاوای  به  حتی  ذیربط، 
این،  از  بیش  مراجع  آیا  بکنند؟  باید  چه  مردم  تکلیف چیست؟ 
ندارند؟ مردم هم  به مسائل شرعی  قبال بی توجهی  وظیفه ای در 
در  بانک ها  طرف  یک  از  بگیرند؟  نادیده  را  فتواها  این  باید 
چارچوب حکومت اسلامی وظایف شرعی و قانونی خود را انجام 
می دهند و برای خود حجت شرعی دارند، از طرف دیگر مراجع 
تقلید آن را حرام می دانند حال مردم بین این تضادهای آشکار 
اسلامی  نظرحکومت  بودن،  شرعی  ملاک  آیا  بکنند؟  باید  چه 

است یا نظر و فتاوای مراجع تقلید؟
کند؟  مشخص  باید  کسی  چه  را  امور  این  بودن  حرام  و  حلال 
آیا بهتر نیست برای رفع این تعارضات و خارج کردن مردم از 
با  و  مشترکی  نشست  در  فقیه  ولی  و  تقلید  مراجع  سردرگمی، 
تشکیل شورای فقهی یا هر روشی که خود صلاح می دانند این 

مشکلات را حل کنند؟
پیدا می کند چرا  معنا  فتواها، عنصر »گناه«  دنبال  به  اگر واقعاً 
هیچ  خودشان  که  حالی  در  دانست  گناهکار  را  ملتی  یک  باید 

دخالتی در »گناه بودن یا گناه نبودن آن« نداشته اند؟
یکی از جاهایی که اعتقادات مردم سست می شود و در مصادیق 
و محدوده گناهان به شک می افتند همین موارد است. متاسفانه به 
دنبال این گونه مسائل، در زوایای اذهان مردم اتفاقات خطرناکی 
کس  هر  و  نمی پذیرد  را  آن  مسئولیت  کس  هیچ  که  می افتد 

دیگری را مقصر قلمداد می کند.

 
دکتر محمدمهدی جعفری زاده
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تحلیل خبر
دکتر محمدمهدی جعفری زاده

و  بانک ها  از  بعضی  ما  کشور  در  امروز  گفت:  شیعیان  تقلید  مرجع 
مؤسسات با دریافت بعضی از عناوینی که مصداق ربا است در حال دریافت 

ربا هستند و مردم را بیچاره کرده اند.
با  دیدار  در  همدانی،  نوری  حسین  آیت الله  مهر،  خبرگزاری  گزارش  به 
علمای  کرد:  اظهار  شد،  انجام  قم  در  که  قرآن  تفسیر  محققان  از  شماری 
بزرگ معمولًا به خاطر شرایط زمان بیشتر به مباحث روایی پرداختند، شاید 
در آن زمان لازم بود تا بر اساس آن روایات صحیح، تفسیر حقیقی از آیات 

در آینده استفاده شود.
وی با تاکید بر اینکه باید ما پاسخ تهمت هایی که در تفاسیر عامه به ما زده 
شده است را در یک فضای علمی و استدلالی بدهیم و دلایل خود را بیان 
نمائیم، افزود: ما همانطور که امام راحل و قبل آن آیت الله العظمی بروجردی 
فرمودند قائل به تقریب هستیم ولی به آن معنی نیست که حقایق و دلایل 
خود را کتمان کنیم، در طول تاریخ فضای مناظره بوده است در عین اینکه 

به عقاید هم احترام می گذاشتند و از اهانت به هم پرهیز داشتند.
پیامش  که  است  کتابی  قرآن  کرد:  تصریح  ادامه  در  شیعیان  تقلید  مرجع 
تفاسیر  طبق  رسیده،  هم  که  آنچه  هر  و  نرسیده  دنیا  به  درستی  به  تاکنون 

دیگران بوده است.
وی حرکت امام راحل را برگرفته از قرآن دانست و نتیجه آن را این انقلاب 
با عظمت توصیف کرد و گفت: نگهداری از آن هم باید بر اساس تعالیم 
عمل  قرآن  دستورات  از  بعضی  به  هنوز  تنها  نه  متأسفانه  ولی  باشد  قرآن 
نمی شود بلکه خلافش در حال انجام است. استاد عزیز و بزرگوار ما مرحوم 
علامه طباطبایی بعد از عمری در کنار قرآن بودن فرمودند: دو گناه را در 
قرآن بالاترین گناه دیدم یکی دوستی کفار و دیگری ربا، امروز در کشور 
ما بعضی از بانک ها و مؤسسات با دریافت بعضی از عناوینی که مصداق ربا 
است در حال دریافت ربا هستند و مردم را بیچاره کردند هرچه هم می گویم 
ما هم  ما می رسد  به  استفتائی  نامه می نویسند و  ما  به  نمی کنند مردم  توجه 

می گویم حرام است اما گوش شنوایی نیست؛ البته گزارش می دهند ما درست 
کردیم ولی در عمل در حال انجام است و شاید هم علتش عدم نظارت باشد.
به  عدالتی  بی  و  و جهل  فقر  با  قرآن  کرد:  اظهار  همدانی  نوری  الله  آیت 
شدت مخالف است و انتظار این است که مسئولان به اینها رسیدگی کنند و 
نگذارند به این انقلاب و نظام آسیب برسد. دشمن در حال تبلیغات گسترده 
علیه انقلاب و اصل اسلام است و بدانید اگر به وظیفه عمل نکنیم این تبلیغات 
بخواهند  عده ای  تا  کرد  ایجاد  فضایی  تبلیغات؛  همین  گذاشت،  خواهد  اثر 
انتقام خود را از امام بگیرند ولی به جوانان عزیز که امام را ندیده اند و یا به 
خاطر کوتاهی های صورت گرفته آن مرد الهی را نشناختند عرض می کنم 
اهل بیت  ولایت  در  نمی کرد،  معامله  کسی  با  خدا  جز  که  بود  مردی  امام 

)علیهم السلام( ممتاز بود و دلش مملو از محبت مردم بود.
وی اضافه کرد: بنده همان اعتقادی که از اول به راه امام داشته ام امروز بیشتر 
معتقدم چون هدف ایشان را الهی می دانم و اعتقاد ایشان بود که این انقلاب 
زمینه ساز ظهور بشود، بر این اساس بنده از اصل نظام و انقلاب و ولایت فقیه 
حمایت صریح می کنم البته مشکلات و ضعف ها را به صراحت بیان می کنم 
و معتقدم مردم بسیار خوب هستند و باید قدر آنها را دانست و به آنها خدمت 
کرد و مشکلات شأن را حل نمود کلام امام که فرمود: مردم ولی نعمت ما 

هستند را مسئولان در عمل در نظر بگیرند.

تاکید آیت الله نوری همدانی بر حرام بودن فعالیت ربوی برخی بانک ها؛

هر چه می گوییم گوش شنوایی وجود ندارد

یادداشت 
روز

تحلیل این خبر را در ستون »تحلیل خبر« بخوانید

استاندار بوشهر گفت: سه هزار نفر از جوانان استان بوشهر در دستگاه های 
اجرایی و شرکت های وابسته به وزارت نفت استخدام می شوند.

به گزارش خبرنگار مهر، احمد محمدی زاده در آئین تجلیل از برگزیدگان 
ششمین دوره »جایزه امید آفرین« بوشهر را یک استان صنعتی دانست و 
اظهار داشت: این ظرفیت صنعتی باید با توانمندی علمی استان بوشهر پیوند 

یابد.
وی با بیان اینکه پارک علم و فناوری استان بوشهر باید از لحاظ ظرفیت 
تسهیلات  پرداخت  اولویت  گفت:  شود  توانمند  نخبگان  تولیدی  و  کاری 
اعتباری و بانکی باید به شرکت هایی پرداخت شود که پایه اصلی آن از 

نخبگان در استان بوشهر شکل گرفته است.
استاندار بوشهر حمایت ها از شرکت های دانش بنیان و نخبگان استان را مورد 
بوشهر  استان  در  استخدامی  فرصت های  بیان کرد: یک  و  داد  قرار  تأکید 
دستگاه های  در  نفر   ۵۰۰ هزار  استخدام  راستا ضمن  این  در  و  شده  فراهم 
اجرایی استان بوشهر همین میزان در صنعت نفت، گاز و پتروشیمی استخدام 
می شوند.محمدی زاده با بیان اینکه امسال درمجموع سه هزار نفر از جوانان 

استان بوشهر در دستگاه های اجرایی و شرکت های وابسته به وزارت نفت 
حتماً  باید  صنایع  و  دستگاه ها  این  استخدام  در  افزود:  می شوند  استخدام 

نخبگان استان بوشهر در اولویت قرار داشته باشند.
استان  مصرفی  آب  درصد   ۹۰ تقریباً  پیش  سال   ۲ تا  اینکه  بیان  با  وی 
بوشهر از خارج استان تأمین می شد افزود: در این راستا برای حل مشکل 
ساخت  و  شد  خاصی  توجه  سیزدهم  دولت  در  بوشهر  استان  مصرفی  آب 
آب شیرین کن ها، سدها و طرح های تسریع یافت و اکنون روند تکمیل این 

طرح ها فراهم شده است.

استاندار بوشهر:

از  برای جدا کردن برق صنایع  برنامه دولت  به  اشاره  با  رئیس جمهور 
شبکه برق خانگی گفت: این جداسازی که امروز گام های عملی جدی نیز 
در زمینه تحقق آن برداشته شده است، اقدام بسیار مهمی است تا تأمین 
برق صنایع تحت فشار تأمین برق خانگی دچار اختلال نشود. این سیاست 

در عرصه تأمین آب و برق صنایع با قوت دنبال خواهد شد.
کرده  سفر  اصفهان  استان  به  که  رئیسی  ابراهیم  سید  ایسنا،  گزارش  به 
 است،  در مراسم بهره برداری رسمی از فاز نخست نیروگاه برق خودتامین

۹۱۴ مگاواتی مجتمع فولاد مبارکه به ظرفیت ۳۰۷ مگاوات، ضمن قدردانی 
از زحمات و تلاش های همه دست اندرکاران این مجتمع صنعتی و تولیدی 

گفت: رشد تولید از ضرورت های جدی امروز کشور است.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه کشور در عرصه های مختلف پیشرفت های 
زیادی داشته است، افزود: شرط اساسی تداوم این پیشرفت ها و نیز تحقق 
و موفقیت اقتصاد مقاومتی، رشد، رونق و استقلال تولید به ویژه در زمینه 

صنایع مادر است.
با بیان اینکه فولاد از صنایع زیرساختی و مادر است، بر اهمیت  رئیسی 
تکمیل زنجیره تولید در صنایع مختلف تاکید کرد و اظهار داشت: کامل 
شدن زنجیره تولید اقدام بسیار مناسب و صحیحی است و علاوه بر اینکه 
جلوی خام فروشی را می گیرد و باعث ارتقای ارزش افزوده خواهد شد که 
این در کنار رشد کمی و کیفی تولید، رشد اقتصاد کشور را به دنبال دارد.
از  برق صنایع  برای جدا کردن  دولت  برنامه  به  ادامه  در  رئیس جمهور 
شبکه برق خانگی اشاره کرد و ادامه داد: این جداسازی که امروز گام های 
عملی جدی نیز در زمینه تحقق آن برداشته شده است، اقدام بسیار مهمی 
اختلال  دچار  خانگی  برق  تأمین  فشار  تحت  صنایع  برق  تأمین  تا  است 
دنبال  قوت  با  صنایع  برق  و  آب  تأمین  عرصه  در  سیاست  این  نشود. 

خواهد شد.
کشور  در  که  کرد  عنوان  سبز  فولاد  تولید  را  بعدی  مهم  گام  رئیسی 
مواد  تأمین  زمینه  در  از جمله  آن  به  دسترسی  برای  مناسبی  ظرفیت های 
اولیه وجود دارد و تصریح کرد: با تحقق اهداف در نظر گرفته شده در این 
عرصه، ایران که در حال حاضر رتبه دهم تولید فولاد در جهان را دارد، 
به جایگاه اولین ها در این عرصه ارتقا خواهد یافت. این پیشرفت ها برای 
کشور تولید قدرت می کند و از اقتصاد کشور در مقابل تکانه ها صیانت 

خواهد کرد.
رئیس جمهور با اشاره به تلاش دشمن برای ضربه اقتصاد کشور و معیشت 
مردم خاطرنشان کرد: تمام تلاش دشمن این بود که تولید کشور را دچار 
توقف و عقب گرد کند، اما اعلام نرخ رشد قابل توجه بهار امسال از سوی 
بانک مرکزی و مرکز آمار، دشمن را گیج می کند که چگونه کشوری 

که تحت شدیدترین تحریم ها و تهدیدهاست این میزان پیشرفت دارد.
و  دانست  ایران  مردم  شناخت  عدم  را  دشمنان  تعجب  این  دلیل  رئیسی 
 گفت: دشمنان مردم ایران و از جمله اصفهان را نمی شناسند که بیش از
۲۴ هزار شهید تقدیم ایران اسلامی کرده اند و امروز نیز در هر کوی و برزن 
آماده اجرای امر ولی و امام مسلمین بوده و حاضرند برای ایجاد آرامش 
در دل مردم، شبانه روز تلاش کنند تا ما محتاج دیگران نباشیم، استقلال، 
را حفظ کنیم و سرافرازانه در  اسلامی خودمان  نظام جمهوری  و  آزادی 

مقابل دنیا ظاهر شویم.
این  بدانید که  حتماً  اینکه  بر  تاکید  با  دشمنان  به  رئیس جمهور خطاب 
بی اثر است  اجرا می کنید  ما  فتنه هایی که هر روز علیه ملت  توطئه ها و 
در  افزود:  دارید،  ما  ملت  و  کشور  مقابل  در  جدی  محاسباتی  اشتباه  و 

همین بازدید کوتاهی که از بعضی بخش های فولاد مبارکه داشتم، عزیزان 
کارگر به من می گفتند به آقا سلام ما را برسانید و بگویید کارگران اجازه 
نمی دهند حرف شما زمین بماند، ما اجازه نخواهیم داد دشمن شاد شود و 
حتماً تولید کشور را ارتقا خواهیم داد و به آنجا خواهیم رساند که مردم 
آرامش پیدا کنند؛ گواه این سخن کارنامه درخشان صنعت فولاد و دیگر 

صنایع کشور است.
رئیسی اظهار داشت: آنچه امروز در این مرکز و کانون تولید دیدم بسیار 
امیدوارکننده بود و نشان می داد که کار کاملًا با برنامه ریزی دقیق پیش 
می رود. برداشت من این است که هدف گذاری های بسیار خوبی شده و 
این مجموعه به عنوان یک واحد با برنامه و هدف و دارای اراده پولادین و 
ایمان قوی با گام های استواری که برمی دارد حتماً به جایگاه برتر و آنجا 

که در شأن اوست، خواهد رسید.
رئیس جمهور برنامه های این واحد تولیدی در زمینه خودتأمینی، خودکفایی 
و استقلال و حرکت را مایه خرسندی توصیف و تصریح کرد: امروز در 
این مجتمع احساس کردم که دل همه مملو از ایمان و امید به آینده است 

و آینده را بسیار درخشان می بینند و برای تحقق آن تلاش می کنند.
رئیسی همچنین به سخنان مطرح شده در جلسه درباره ایفای مسئولیت های 
اجتماعی مجتمع فولاد مبارکه اشاره و خاطرنشان کرد: مردم از واحدهای 
بزرگ و پردرآمدی مثل فولاد انتظار دارند که حتماً به ایفای مسئولیت های 

اجتماعی در محل استقرارشان توجه داشته باشند.
رئیس جمهور به طرح موضوع سرمایه گذاری در صنایع نیز اشاره کرد و 
گفت: به طور طبیعی اگر در صنایع سرمایه گذاری نشود، رشد آنها متوقف 
خواهد شد و پیشرفت نمی کنند. این صرفاً مربوط به صنعت فولاد نیست 
و در صنایع دیگر مثل خودروسازی، لوازم خانگی و دیگر صنایع نیز باید 
اتفاق بیفتد و قطعاً بخشی از درآمد باید صرف سرمایه گذاری برای رشد 

و ارتقای تولید شود.
و  هزینه  پتروشیمی  و  نفت  صنعت  در  اگر  امروز  افزود:  رئیسی 
سرمایه گذاری نکنیم، نمی توانیم سهم خود را از میادین مشترک برداریم؛ 
هرگز از تخصیص بخشی از درآمدها به توسعه خود صنعت غافل نشوید. 
همچنین اقدام انجام شده برای خودتامینی در صنایع و از جمله در فولاد 

مبارکه اقدامی شایسته قدردانی و تشویق است.
تفاوت  موضوع  طرح  به  سخنانش  از  دیگری  بخش  در  جمهور  رئیس 
واحد  این  کارگران  سوی  از  بازنشستگی  صندوق  مسئله  و  پرداخت ها 
تولیدی اشاره کرد و اظهار داشت: دولت پرداخت عادلانه را دنبال می کند 
که تاکنون نتوانستم به آنچه مدنظر ماست عمل کنیم. عدم اجرای عدالت 
در پرداخت ها یکی از مسائلی است که بسیار بنده را رنج می دهد و معتقدم 

باید سریع تر به سامان برسد.

رئیسجمهور:
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